
مينا  تقصير من نبود!... معلم با من لج بود!... همه 
با من لج بودند!... چرا داداش اين كارو كرد محمددوست*

كسي چيزي نگفت؟!... نوبت من كه شد همه 
ايراد گرفتند!... اين جمله‌ها براي بسياري از 
والدين آشناست. البته گاه دامنه اين نوع 
گفت‌وگوها حتي در سنين بزرگس�الي نيز شنيده مي‌شود. علت 
چيست؟ قاعده پنهان در اين بازي ظريف روان چه عاملي است كه 
فرد خود را به حاشيه آنچه اتفاق افتاده مي‌كش�اند و به نوعي در 
فعلي كه رخداده نقش خود را تا حد امكان كمرنگ مي‌كند يا ناديده 
مي‌گيرد؟ اين مسئله دلايل روانشناختي متعددي دارد، چنانچه 
بخواهيم به يكي از ريشه‌اي‌ترين عوامل آن اشاره كنيم به »عدم 
مس�ئوليت‌پذيري« مي‌رس�يم. متأس�فانه وقت�ي فرزندانم�ان 
مسئوليت‌پذيري نهادينه شده نداشته باش�ند، در بزرگسالي به 
مقطعي مي‌رسيم كه تبديل به جملات مي‌شود: رئيسم با همه جز 
من رفتار خوبي داره!... همش تقصير همسرمه!... بچه‌ ام اصلًا اون 
رفت�اري رو ك�ه م�ن دوس�ت دارم ن�داره ! و... لطفاً دق�ت كنيم! 
مسئوليت‌پذيري فاكتور بسيار مهمي است كه نداشتن آن به شكل 

چرخه اي ناكارآمد تا آخر عمر فرد را درگير مي‌كند. 
  

 من بايد مس�ئوليت كارهاي�م را بپذيرم: يادمان باش��د از 
لحظه‌اي كه تصميم به پدرومادرشدن مي‌گيريم نسبت به انتقال 
تك‌تك مفاهي��م اخلاقي ب��ه فرزندم��ان مس��ئوليم. در اصل 
ارزشمندترين سرمايه‌هاي عمر ما وسيله‌هاي لوكسي كه تهيه مي‌كنيم، 
نيس��ت! بلكه آن ميراث اخلاقي و رفتار انساني اس��ت كه در وهله اول 

خودمان بايد پايبند به آن باشيم و در مرحله بعد آن را به نسل بعد منتقل 
كنيم. پس در اين راستا يكي از گام‌هاي مهم زندگي اين است كه »من 

بايد مسئوليت كارهايم را بپذيرم.«
 چگونه مسئوليت‌پذيري را در فرزندانمان تقويت كنيم: 
قطعاً نقش والدين در انتقال مفاهيم بسيار پراهميت است. در گام 
اول بياييد تعريفي از مسئوليت‌پذيري براي خود داشته باشيم. به 
اين نكته بينديشيم هر آنچه »من« انجام مي‌دهم، پيامدي دارد. بنابراين بايد 
در تصميماتم در نظر داشته باشم كه جوانب را بسنجم، راه‌حل‌ها را بررسي 
كنم تا حد امكان چالش‌ها را ببينم و قبول كن��م. بدانم هركاري كه انجام 
مي‌دهم مس��ئوليتي را به عهده گرفته‌ام. پس تا حد امكان مسئوليتم را به 
خوبي انجام ده��م. اگر بتوانيم اين رفت��ار را در خود نهادين��ه كنيم، حالا 
فرزندانمان با والديني»مسئول« روبه‌رو هستند. در گام بعد نيز با شيوه‌هاي 
مختلف »مس��ئوليت‌پذيري« را به عزيزانمان بياموزيم. در مورد رفتارها و 
پيامدهاي آن، بازي، قصه‌گويي و گفت‌وگو كنيم. اي��ن كار را روزانه انجام 
دهيم حتي اگر مادران شاغليم. البته زن و ش��وهر هر دو در اين راستا هم 
طرازند. از سنين پايين فرزندان عاشق بازي و شنيدن داستان هستند. در 
بازي‌ها هر كداممان نقشي بپذيريم. هنگام ايفاي نقش‌ها گفت‌و‌گو داشته 
باشيم. به به عنوان مثال: »در حين ماشين بازي... راننده اين ماشين خيلي 
با سرعت ميره! نزديك بود تصادف كنه! اينجا داخل شهر اجازه نداشت با اين 
سرعت رانندگي كنه، چون ممكنه به خودش يا ديگرون صدمه بزنه! پس 
حتماً جريمه ميشه!« يا در داس��تان‌گويي با طرح نقش قهرمان داستان، 
پيامد‌هاي كارهايي كه انجام مي‌دهد را عنوان مي‌كنيم. مي‌توان خلاق بود 
و انتهاي داستان از فرزند پرس��يد: به نظرت براي اينكه اين مشكل پيش 
نمي‌آمد قهرمان داستان بايد چه كار مي‌كرد؟ يا شما اگر جاي او بوديد چه 

کار مي‌كرديد؟ به اين شكل در اصل ذهن فرزند را در گير عملي كه از سوی 
شخص انجام مي‌ش��ود و نتيجه‌اي كه در پي آن عمل براي شخص اتفاق 

مي‌افتد، جلب مي‌كنيم. 
 كاملاً طبيعي است كه فرزندان اشتباه كنند: يادمان باشد 
در بعضي سنين دنياي فرزند در حال گسترش است. اين فرآيند 
همراه ب��ا تمايل به تجربه‌كردن اس��ت. با نظ��ارت دقيق و گاه 
غيرمستقيم اجازه دهيم فرزند دنياي پيرامون خود را تجربه كند. صد البته 
در مواردي كه احتمال خطر در تجربه است، مداخله مستقيم ضروري است. 
قطعاً در كنار تجربه احتمال اشتباه صفر نيست. وقتي اشتباهي سر زد، به 
عنوان فرصتي براي يادگيري بهره ببريم نه دعوا! در اينگونه موارد توجه فرزند 
را به ماهيت رفتارش و آنچه بعد از اين رفتار اتفاق افتاده، جلب كنيم. با وي 
صحبت كنيم:»اگر اين رفتار را به گونه‌اي ديگر انجام مي‌دادي چه مي‌شد؟« 
بدين ترتيب توجه عزيزانمان را به آنچه »خودش« انجام داده و نتيجه آن 
جلب مي‌كنيم. به او بگوييم حالا براي جبران چه »كاري« مناس��ب است 
انجام دهي؟ و بدين ترتيب سلسله‌وار توجه فرزند را به مسئول بودن در قبال 

رفتارش جلب مي‌كنيم. 
 گاهي محروميت لازم است: براي فرزندان قوانين را بنا به درك 
س��ن عقلي‌ش��ان توضيح مي‌دهيم و خواس��تار عملي شدن آن 
هس��تيم، اما پيروي‌نكردن از قوانين و بايد‌هاي ارزشي خانواده از 
طرف فرزند بايد با محروميت‌هايي متناس��ب با سنش��ان همراه باشد. مثلًا 
بگوييم:»ما با هم قرار گذاشتيم وقتي چيزي رو مي‌خواييم جيغ نزنيم، اما شما 
اين كارو انج��ام دادي، امروز به خاطر اين رفتار پ��ارك نمي‌ريم. به جای آن 
ساعتي كه خونه هستي به رفتارت بيش‌تر فكر كن!« درواقع سعي بر اين است، 
فرزند متوجه شود ارتباطي بين آنچه »خود« مي‌گويد و انجام مي‌دهد، وجود 
دارد و به اين نتيجه برسد پس من در قبال كارهايم مسئولم. در بسياري موارد 
در فرزندپروري لازم است، ضمن درگيربودن احساسمان به عنوان والدين كه 
به هر حال طبيعي است، منطق را نيز حاكم كنيم. نبايد در قبال رفتارهايي كه 
عزيزانمان دائم ديگ��ران را مقصر مي‌دانند، منفعلان��ه برخورد كنيم. در هر 
جايگاه و اتفاقي ذهن فرزند را با سؤال‌هاي هدفمند به اين سمت بكشانيم: 
»نقش تو در اين ميان چه بوده؟« فراموش نكيم كس��ي ك��ه ياد نگيرد بايد 
مسئوليت رفتارهايش را بپذيرد، نمي‌تواند درست و آگاهانه تصميم بگيرد! 
پايه يك تصميم به جا و درست اين است كه انتخاب كنيم كه كاري را انجام 
دهيم با تمام نيرو پيگير باشيم، در صورت عدم خطا به خود افتخار كنيم و در 
صورت اشتباه شجاعانه عذرخواهي كرده و درصدد جبران باشيم. آگاه باشيم 
كه انسان‌هاي مس��ئوليت‌پذير، روحيه قوي دارند. از حاش��يه خود را به دل 
چالش‌ها مي‌كشانند. امور زندگي را با تمام سختي‌ها به عهده مي‌گيرند و در 
حيطه خود بسيار موفق عمل مي‌كنند. اين واقعيت اجتناب‌ناپذير زندگي را 
مد نظر قرار دهيم كه توان ما با گذشت سال‌ها رو به كاستي است. هنگامي كه 
فرزندان در اوج جواني هستند، ما از نظر جسم روان هم‌رديف آنها نيستيم! پس 
لازم است به عزيزانمان فرصت رش��د و اجازه قد كشيدن شخصيت بدهيم، 
چراكه بر حسب قوانين فيزيك رشد جسماني به هر حال صورت مي‌گيرد، اما 
رشد روان مهم‌تر است. نترسيم از اينكه با پذيرفتن مسئوليت‌هاي تعريف شده 
براساس هنجارها و ارزش‌هايمان، فرزندان درگير سختي شوند. آنها نيز مانند 

خود ما در بسياري از موارد در دل سختي‌ها چيزهاي بسياري مي‌آموزند. 
*مشاور و روانشناس 

مسئوليت‌پذيري ارزشمندترين ميراث والدين براي فرزندان است
4 گام براي مسئوليت‌پذيركردن بچه‌ها سبك تربيت

زندگي طرفدار مسئوليت‌پذيرهاست

خودماني

»خانه از اين زاويه چقدر زيباست«؛ اين  نيره 
صرفاً توصيف زيبايي خانه از زاويه ديد ساري 

يك نفر نيست، بلكه قدرداني ضمني از 
زحمات كسي است كه چنين فضايي را 
ايجاد كرده و از آن مراقب مي‌كند. طبعاً 
با گفتن چنين گزاره‌اي، مسئوليت ‌فرد در قبال طرف مقابل سلب 
نمي‌شود و كيفيت آنچه بايد انجام دهد به ميزان مسئوليت‌پذيري 
وي بستگي دارد و به ميزاني كه مسئوليت‌پذيرتر باشد، منجر به 
جلب اعتماد طرف خواهد ش��د و رفته‌رفته فضا از آنچه هست، 
زيباتر و دلنشين‌تر هم مي‌شود. اين حكايت زندگي اغلب افرادي 
اس��ت كه با مس��ئوليت‌پذيري زندگي خود را از آنچه هس��ت، 

دلچسب‌تر مي‌كنند‌. 
مس��ئوليت‌پذيري تعهد وجداني يك شخص در قبال كارهايي 
است كه به وي سپرده مي‌شود يا به ‌نحوي از انحا برعهده او قرار 
دارد و انجام دادن آن گامي در جهت ارائه خدمت به ديگري است‌ 
و در عوض به توسعه فردي شخص و رشد شخصيتي او نيز كمك 
مي‌كند‌.  نكته مهمي كه درباره مسئوليت‌پذيري وجود دارد، نقش 
والدين در شكل‌گيري اين بلوغ شخصيتي در درون فرد است، به 
‌طوري كه اگر والدين نسبت به مسئوليت‌پذير بودن فرزند خود 
حساس باش��ند و او را براي مسئوليت‌هاي ريز ‌‌ ودرشت تشويق 

كنند، نتايج آن رفته‌ رفته ملموس‌تر مي‌شود. 
مولانا به يكي از جدل‌هاي عصر خود كه انس��ان را فاقد اختيار 
تلقي مي‌‌كردند و معتقد بودند انس��ان هركاري انجام مي‌دهد 
از سر اجبار است با يك بيت شعر ظريف در دفتر پنجم مثنوي 
معنوي پاسخ داده اس��ت: »اينكه فردا اين كنم يا آن كنم/ اين 
دليل اختيارست‌ اي صنم.« بنابراين انس��ان‌ها مجبور به انجام 
كاري نيستند و اگر فردي مس��ئوليت‌پذير است نه از سر اجبار، 
بلكه به دليل بلوغ شخصيتي و فكري اوست كه خود را در مقابل 
برخي امورات مسئول مي‌داند و س��عي مي‌كند به بهترين نحو 
ممكن آن را انجام دهد.  شايد گفته شود در عصر حاضر موسوم 

به عصر مدرن ك��ه ترجيح »خود« به »ديگ��ري« عادي‌انگاري 
شده و‌اي بس��ا شوربختانه زرنگي تلقي مي‌ش��ود، سخن راندن 
از مس��ئوليت‌پذيري، آب در هاون كوبيدن اس��ت، اما پاسخ آن 
اس��ت كه حداقل در ايران ما، جمع زيادي هستند كه با همين 
مسئوليت‌‌پذيري، چرخ‌هاي فرس��وده حكمراني غيرنوين را به 
حركت در مي‌آورن��د و در كنار ابر و باد و مه و خورش��يد و فلك 
در كارند، تا ما ناني به كف آريم و به غفلت نخوريم. البته به قول 
س��عدي »همه از بهر تو سرگش��ته و فرمانبردار/ شرط انصاف 
نباش��د كه تو فرمان نبري.« بنابراين اينجا هم سخن از »شرط 
انصاف« است و نه »اجبار« و اين همان مسئوليت‌پذيري فرد را 
نشان مي‌دهد كه اگر به آن پايبند باشد، شرط انصاف را رعايت 

كرده است. 
مسئوليت‌پذيري اجتماعي شايد مهم‌ترين نوع مسئوليت‌پذيري 
اس��ت كه در عصر امروز نياز هر جامعه‌اي محس��وب مي‌ش��ود 
و افراد بايد نس��بت به رعايت آن حساس باش��ند. قطعاً كساني 
ك��ه مس��ئوليت‌پذيري ش��غلي و ف��ردي دارند، در س��احت 
مسئوليت‌پذيري اجتماعي نيز حساس هستند. اين افراد ضمن 
داشتن هدف و برنامه منظم و دقت كافي در زمانبندي، قادر به 
كنترل احساسات و عواطف خود در ش��ئون مختلف هستند و 
جالب آنكه به جاي شكايت صرف و گلايه از نارسايي‌ها در تلاش 

براي حل آن و بهبود اوضاع هستند. 
به ‌هر روي، مس��ئوليت‌پذيري نه ‌تنها امري پس��نديده و نشانه 
رشد شخصيتي و توسعه فردي است، بلكه لنگرگاهي مطمئن 
براي ثبات زندگي محس��وب مي‌ش��ود ك��ه مي‌توان��د از بروز 
برخي چالش‌هاي ش��خصي و عمومي جلوگي��ري كند و مانع 
كشمكش‌هايي شود كه از بي‌تعهدي نشئت مي‌گيرد. بنابراين 
كس��اني كه بي‌تعهد به ديگران هس��تند و »م��ن« را به »ما« 
ترجي��ح مي‌دهند، نه تنها افراد زرنگي محس��وب نمي‌ش��وند، 
بلكه سوءاستفاده‌كننده‌هايي هس��تند كه نياز به ترحم و البته 

آگاهسازي دارند!

آموزش و احقاق حق 
2 مقدمه ضروري مسئوليت‌پذيري است

دكتر نادر صادقيان، جامعه‌شناس:

مسئوليت‌پذيري يك زنجيره است
قطع‌كننده آن نباشيم

دكتر حميدرضا محتشمي، مدرس رشد و توسعه فردي:

والدين با تكيه بر شكيبايي و قاطعيت
فرزنداني مسئوليت‌پذير تربيت كنند

دکتر احمدرضا هاشميان،  مشاور و مدرس آموزش خانواده:

پنج‌شنبه  21 دی 1402 -  28 جمادی‌الثانی 1445

ویژه‌نامه هفتگی سبک زند‌‌‌گی 
 و خانواد‌‌‌ه روزنامه جوان

اين بانو در خيابان 
به كودكانِ كار درس مي‌دهد

  بساط دستفروشي دخترك در يك مساحت كوچكي، نزديك 
مترويي در مركز شهر روي زمين پهن بود. زني جوان كنار آن 
دخترك روي زمين نشس��ته بود و نگاه معصومانه دخترك به 
تخته وايت‌بردي كه در دس��ت آن زن قرار داشت دوخته شده 
بود. معلوم بود آن زن در حال آموزش به آن دختر است.  كمك 
به كودكان كار را زياد ديده بودم، يا غذا بود يا پول يا پوش��اك. 
اما اين كمك خيلي متفاوت بود. كنجكاو ش��دم و نزديك آن 
زن رفتم. دخترك از ديدنم كمي ترس��يد. دستي روي سرش 
كش��يدم و گفتم عزيزم خوبي؟ ته دلش نفس راحتي كشيد و 
گفت خوبم خريد داريد؟ يك جفت جوراب خريدم و پرسيدم 
چكار مي‌كني؟ گفت دارم درس مي‌خوانم. تشويقش كردم و بعد 
با زن جوان صحبت كردم. الهام ارشدي معتقد است انسان‌ها 
بيش از نيازهاي جسمي، محتاج نيازهاي ضروري رواني هستند 
كه بدون توجه به اين نيازها زندگي سربلندي نخواهند داشت. 
اين شهروند مي‌گويد به اندازه وسع خودم براي نجات يك انسان 
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مسئولانه عمل كن حتي اگر مسئول نباشي!


